
گروه اقتصادی - رییس کل بانک 
مرکزی از ضرب و عرضه ســکه های 

جدید بانک مرکزی به بازار خبر داد.
محمدرضا فرزین رئیس کل بانک 
مرکزی با اعلام سیاســت های جدید 
بانــک مرکزی در حوزه طلا و ســکه 
گفت: بانک مرکــزی به دنبال تعدیل 
قوانین مربوط به واردات طلای کشور 
اســت؛ همواره تلاش داشتیم ذخایر 
طلای کشــور افزایش یابد. اقدامات 
اخیر باعث افزایش ذخایر ارز و طلای 
کشور شد. تصمیم جدید ما این است 
که از چهارشــنبه طلا در مرکز مبادله 

ارزی عرضه شود.
او با اشاره به حضور در مرکز نشر 
اسکناس و ضرب سکه بانک مرکزی 
گفت: سکه جدیدی در دستور کار این 

مرکز است که به بازار عرضه می شود؛ 
ســکه های جدید بــدون تاریخ و به 
صورت تمام بهار آزادی با طرح جدید 

ضرب شده است.
رئیس کل بانــک مرکزی تأکید 
کــرد: از امــروز عرضه طلا بــه بازار 
افزایش می یابد و این افزایش عرضه از 
طریق ضرب سکه های جدید و عرضه 

سکه های قبلی انجام می شود.
فرزین با تأکید بر اینکه سکه های 
جدید بانک مرکزی با سکه های قبلی 
ضرب شده تفاوت هایی دارد، تصریح 
کرد: توان ضرب روزانه ۲۰ هزار سکه 
را داریم. فعلًا با ضرب سکه تمام کار را 

شروع می کنیم.
وی با تأکید بر اینکه مرکز مبادله 
بســتر مبادله طلا هم اســت و برنامه 

بانک مرکزی تقویت این مرکز است، 
گفــت: فعلًا قصد عرضه شــمش در 
مرکز مبادله داریم؛ مقررات این کار در 
روزهای اخیر نهایی شــده است، اگر 
بخواهیم سکه هم عرضه کنیم در آینده 

تصمیم گیری می کنیم.
بخشنامه جدید بانک مرکزی 
برای جلوگیری از سفته بازی و 

افزایش قیمت طلا
بانک مرکزی با ابلاغ بخشنامه ای 
به شــبکه بانکــی اعلام کــرد: اخذ 
مســکوکات و شمش طلا از اشخاص 
ولو به صورت امانت که منتج به صدور 
گواهی از طریق سازوکار بورس کالا و 
غیر آن شود، صرفاً پس از أخذ مجوز از 

بانک مرکزی امکان پذیر است.
بانک مرکزی با صدور بخشنامه 

ای در تاریــخ ۲۴ دی ۱۴۰۲ خطاب به 
تمامی بانک ها و موسســات اعتباری 
اعلام کرد: »مؤسسات اعتباری مجازند 
وفــق بنــد )۷ -۳( مقــررات ناظر بر 
عملیــات مجاز بانکی مصوب ۲۷ دی 
۱۳۹۰ شــورای پول و اعتبار، اقدام به 
قبول و نگهداری اشیاء گران بها، اسناد 
و اوراق بهادار و اجاره صندوق امانات 

به مشتریان نمایند.
لیکــن اخیراً برخی مؤسســات 
اعتباری با اســتناد بــه آن و بر خلاف 
روال و قواعد متعارف اجاره صندوق 
امانات، در لوای ارائه خدمات دریافت 

و نگهداری اشیاء گران بهای اشخاص، 
مبــادرت به اخذ مســکوکات طلا و 
شــمش طلا از مشــتریان کرده و در 
قبــال تأییدیه ای که در این رابطه صادر 
می کننــد، موجبات صــدور گواهی 
برای  شــخص امانت  دهنده با استفاده 
از ســازوکارهای بورس کالا را فراهم 
می کنند که قابلیــت معامله دارد.  این 
اقدام، موجب ایجاد فضای سفته بازی 
و افزایش قیمت ها به صورت کاذب و 
غیرواقعی و حبابی شــده و می تواند از 
یک سو تفاوت قیمت مبادلاتی با ارزش 
ذاتی شمش و مسکوکات طلا را تشدید 

کند و از ســوی دیگر، اسباب تضییع 
حقوق و منافع عامه را فراهم کند. 

بر این اســاس، از تاریخ ابلاغ این 
بخشنامه أخذ مسکوکات و شمش طلا 
از اشــخاص ولو به صورت امانت که 
منتج به صدور گواهی از طریق سازوکار 
بورس کالا و غیر آن شود، صرفاً پس از 
أخذ مجوز از بانک مرکزی امکان پذیر 

است. 
لذا مقتضی است به قید فوریت، 
هرگونه طرحی که واجد مشخصات و 
مختصات فوق در آن مؤسسه اعتباری، 
در حال اجراســت متوقف شــده و با 

فراخوان مناسب، نســبت به استرداد 
تمامی مسکوکات و شمش های طلای 
اخذ شــده در کوتاه ترین زمان ممکن 

اقدام شود.
یادآور می شــود، ایــن بانک به 
اســتناد اختیارات خود مقرر در قوانین 
بالادســتی به ویژه قانون بانک مرکزی 
جمهــوری اســلامی ایــران، برای 
انتظام بخشــی و تسهیل مبادلات طلا، 
تدابیر خاصی را در این رابطه از طریق 
سازوکار مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
در دستور کار دارد که متعاقباً جزئیات 

آن اعلام خواهد شد. 

با توجه به مراتب مذکور، مقتضی 
اســت مراتب به قید تسریع و با لحاظ 
مفاد بخشنامه ۱۶ مرداد ۱۳۹۶ به تمامی 
واحدهای ذیربط آن بانک   /مؤسســه 
اعتباری غیربانکی ابلاغ شده و بر حسن 
اجرای آن نیز نظارت دقیق به عمل آید. «

گروه اقتصادی -یک اقتصاددان 
گفــت: صاحب نظــران متفق القول 
هستند ضعف مدیریتی، صندوق های 
بازنشســتگی را به وضعیت موجود 
کشانده است. مسیر درستی طی نشده 
در حالــی که دولت باید شــخصیت 
حقوقــی این صندوق ها را مســتقل 

ببیند.
صندوق هــای  از  برخــی 
بازنشستگی کشوری وضعیت خوبی 
نداشــته و با مشکلات مالی بسیاری 
دســت و پنجه نــرم می کنند. یکی از 
راهکارهــای دولت برای خروج این 
صندوق ها از وضعیت موجود انتقال 
و ادغام آنها در صندوق بازنشستگی 
کشوری است؛ البته وزیر اقتصاد عنوان 
کرده »ادغام صندوق های بازنشستگی 
در دســتور کار دولت نیست . اصلاح 
مدیریتی صندوق های بازنشســتگی 
حســب وظیفه وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی پیگیری می شــود، اما 

برنامه ای برای ادغام وجود ندارد«.
امین دلیری، تحلیلگر مســائل 
اقتصادی و مدرس دانشــگاه درباره 
وضعیت صندوق های بازنشســتگی 
به طور اعــم و ادغام آنها در یکدیگر 
بــه مهر گفت: درآمــد صندوق های 
بازنشســتگی از محل خود پس انداز 
یا کســور بازنشستگان و کارکنان در 
صندوق تأمین می شود؛ کسوراتی که 
از بیمه شده )کارمند یا کارگر( کم شده 
و بــا مقداری که دولت کمک می کند 
تا زمانی که به ۳۰ ســال سقف کاری 
برسند، این پول به مرور وارد صندوق 
بازنشستگی می شود. البته در این زمان 

۳۰ ساله تورم هم به آن می خورد.

وی با بیان اینکه تورم در ایران به 
طور متوســط بالای ۲۰ درصد بوده و 
این صندوق ها برای اینکه بتوانند منابع 
مالی بازنشستگان را حراست و امنیت 
آن را تأمین کنند و از نرخ تورم مصون 
بمانند باید ســرمایه گذاری داشــته 
باشند، ادامه داد: سرمایه گذاری با راه 
اندازی شرکت های تازه از طریق خود 
صندوق ها یا واگذاری شــرکت های 
دیگر بود که از طریق دولت و ســایر 
نهادها انجام می شــد؛ گفتنی اســت 

بسیار از آنها سود ده بودند.
وی عنــوان کرد: صندوق تأمین 
اجتماعــی، صندوق بازنشســتگی 
کشوری، صندوق نیروهای مسلح و 
صندوق کشاورزی ۴ صندوق عمده 
در بین ۸ صندوق بازنشستگی کشور 
بوده که بیشــترین ســهم را به لحاظ 
تعداد دارنــد. به عنوان مثال صندوق 
تأمیــن اجتماعی حــدود ۵۳ درصد 
این ســهم را در اختیار دارد. صندوق 
بازنشســتگی کشــوری در جایگاه 

بعدی قرار گرفته است.
ایــن مــدرس اقتصــاد ادامه 
داد: صندوق هــای بازنشســتگی از 
اموال دولت نبــوده و موجودی این 
صندوق هــا از حقوق کارکنان دولت 

یا کارگران کم می شود.
چرا مشکلات صندوق های 

بازنشستگی تشدید شد
دلیــری با اشــاره به تشــدید 
مشکلات صندوق های بازنشستگی 
در ۱۰ ســال اخیر ادامــه داد: یکی از 
عوامل شــدت گرفتن مشکلات به 
افزایش جمعیت سالمندی بر می گردد 
که نشــان می دهد امید به زندگی در 

کشور بالا رفته است. مثلًا پیش تر این 
ســن ۴۶ سال بود و در حال حاضر به 
۷۶ سال رسیده است. این امر خودش 
باعث شــده تا درآمد صندوق ها هم 

بالاتر برود.
این اقتصاددان با بیان اینکه یکی 
از عواملی که معتقدم بیشترین آسیب 
را به این صندوق ها وارد کرده مساله 
نحوه مدیریت این صندوق ها است، 
گفت: اگر مدیــران لایق در کنار این 
صندوق ها قرار گیرنــد و کارآفرین 
و مدبر باشــند و بتوانند سرمایه های 
یــک صنــدوق را در راه هایــی که 
درآمدزا است ســرمایه گذاری کنند 
و نیــز شــرکت هایی کــه در اختیار 
این صندوق ها اســت دارای مدیران 
توانمندی باشد وضعیت صندوق ها 

کاملًا تغییر می کرد.
وی افــزود: همه صاحب نظران 
اقتصــادی متفق القــول هســتند که 
ضعف مدیریتی، این صندوق ها را به 
وضعیت موجود کشانده است. مسیر 
درستی طی نشده در حالی که دولت 
باید شخصیت حقوقی این صندوق ها 
را مستقل ببیند. حتی نظام استخدامی 
آنها یا مقررات حاکم بر این صندوق ها 
باید با آن چیزی که در دولت می گذرد 
متفاوت باشد که بتوانند بهتر کار خود 
را انجام دهند. این نکته بســیار مهمی 
اســت که متأســفانه گریبانگیر این 
صندوق ها شــده و در یک دهه اخیر 
بیشتر از گذشته نمود پیدا کرده است.

این مدرس دانشــگاه با تاکید بر 
اینکــه منابع مالی این صندوق ها باید 
در وهله اول توســط خود آنها تأمین 
شــود، ادامه داد: نسبت های پشتیبانی 

برای صندوق ها به طور متوســط که 
تا حــدودی رضایت بخش اســت 
۳ بــوده که می توانــد منابع مصارفی 
آن را پشــتیبانی کنــد. ایــن عدد در 
صندوق های کشوری ۵ صدم از عدد 
۳ اســت. برای صندوق بازنشستگی 
لشــگری و نیروهای مسلح این عدد 
خیلــی کمتر بوده و حــدود ۸ هزارم 

درصد است. 
این مشکلاتی است که مصارف 
آنها نسبت به منابع صندوق ها بوده و 

ناپایداری آنها را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه اگر کمک های 
ایــن صندوق هــا  نبــود  دولــت 
نمی توانســتند به وظایف خود عمل 
کنند، اظهار کــرد: کمک های دولت 
از ســال ۱۳۹۲ تــا ۱۴۰۲ کــه به این 
صندوق ها شــده ۸۵۱ درصد رشــد 
داشــته و این رشــد بــرای صندوق 
بازنشستگی کشوری ۲۳۸۵ درصد و 
برای صندوق تأمین اجتماعی ۱۳۲۶ 
درصد و برای ســایر صندوق ها کمتر 

بوده است.
وی اضافه کرد: شــاخص منابع 
و مصــارف هم بســیار ناامیدکننده 
است که نشان می دهد صندوق ها در 

وضعیت بسیار نامطلوبی قرار دارند.
زمان مناسب ادغام نیست

دلیری در ادامــه ادغام و انتقال 
صندوق های بازنشستگی یادآور شد: 
کسورات و پرداختی برخی کارکنان 
به صندوق ها مانند کارکنان شــرکت 

نفت یا هما نســبت به سایر مشاغل 
در سایر صندوق ها بیشتر بوده که در 
ادغام آنها مشکل ساز می شود. در هر 
صورت ادغام آنها به نظر من با توجه 
به اینکه میزان کســورات آنها از قبل 
متفاوت بوده و ســهم این کسورات 
در منابع صندوق ها متفاوت اســت 
شــاید این ادغام ها خیلی درســت 
نباشد. در وضعیت فعلی که صندوق 
بازنشستگی کشــوری در وضعیت 
بســیاری بدی قــرار دارد یا صندوق 
تأمین اجتماعی که نســبت به ســایر 
وضعیت بهتری دارد خیلی مناســب 
نیســت؛ بهتر است چنین اقداماتی به 
زمــان دیگری محول شــود زیرا هم 
سبب نارضایتی بیمه شدگان می شود 
و هــم رونــد فعلی را خیلــی بهبود 
نمی بخشــد؛ حتی شاید مشکلات را 

بیشتر کند.
افزایش سن بازنشستگی و 

کمک به صندوق ها
دلیــری دربــاره افزایش ســن 
بازنشستگی، اظهار کرد: افزایش سن 
بازنشســتگی در برنامــه هفتم برای 
کمک بــه این صندوق ها پیشــنهاد 
شــده که قبلًا هم وجود داشت. پیش 
تر سن بازنشســتگی کارکنان دولت 
حداقل ۳۵ ســال خدمت و حداکثر 
بازنشســتگی در سن ۶۵ سالگی بود. 
حتی کســانی که ۳۵ ســال خدمت 
خود را پر می کردند به شــرط اینکه 
مدرک آنها بالای فوق لیســانس بود 

می توانستند به ادامه خدمت بپردازند 
و اجبــاری هم در بازنشســتگی آنها 
نبود. اما کسانی که مدرک کارشناسی 
داشتند تا ۳۰ ســال مجاز به خدمت 
بودند و در ادامه به اجبار بازنشســته 

می شدند.
این تحلیلگر مســائل اقتصادی 
ادامــه داد: یکــی از شــاخص هایی 
که وضعیــت صندوق هــا را بهبود 
می بخشد موضوع، شاخص ورودی 
به خروجی اســت. اگــر ورودی ها 
نســبت به خروجی ها بیشــتر باشد 
صندوق ها بارور تر شــده و منابع آنها 
بیشتر می شود. در حال حاضر به دلیل 
اینکه استخدام در سازمان های دولتی 
کمتر شده منابع صندوق ها هم کاهش 
بیشــتری داشته که این هم مشکلات 

دیگر این صندوق ها است.
سخن پایانی

دلیری در جمع بندی چالش های 
صندوق بازنشســتگی عنــوان کرد؛ 
نخســتین پارامتر در وضعیت فعلی 
صندوق های بازنشســتگی، ضعف 
مدیریت اســت. برخی مدیران بدون 
شایسته سالاری و تجربه مدیریتی به 

استخدام این صندوق ها درآمده اند.
مساله دوم، عدم برنامه راهبردی 
اســت که در ایــن صندوق ها کمتر 
دیده شــده است؛ یعنی باید بر اساس 
محاســبات و سود و زیان، منابع مالی 
آنها رصد همیشــگی می شد. در این 
برنامه های راهبری میزان ریسک هم 

می تواند پیش بینی شود که متأسفانه 
در صندوق های ما کمتر سابقه دارد.

مســاله ســوم، به زیــان دهی 
شــرکت های تحــت پوشــش این 
صندوق ها بر می گردد. درآمد آنها باید 
از طریق سرمایه گذاری هایی که اشاره 
شــد، انجام می گردید. زیان دهی این 
شرکت ها هم باری بوده بر دوش این 
صندوق ها که ناشــی از همان ضعف 

مدیریتی است.
مطلب دیگر، کســری های مالی 
زیادی است که این صندوق ها داشته و 
نحوه تأمین آن بیشتر بر عهده امور مالی 
دولت بود. اگر کمک های مالی دولت 
نباشد این صندوق ها ورشکسته بوده 
و نمی توانند بــه وظایف خود عمل 

کنند.
مســاله پنجم، افزایــش امید به 
زندگی با تغییر ســبک زندگی بوده 
که در حال حاضر آمار جمعیت افراد 
بالای ۶۵ ســال را در کشور افزایش 
داده است. این مساله اگر چه به لحاظ 
اجتماعی نکته مثبتی اســت اما برای 
صندوق ها با وضعیتی که دارند، نکته 
منفی محسوب می شود چون بار مالی 

بیشتری را تحمل می کند.
دلیری تاکید کرد: صندوق های 
بازنشســتگی بایــد در امر ســرمایه 
گذاری به ســوی درآمدهای پایدار 
حرکــت می کردنــد. خرید ســکه 
نمی توانــد درآمــد پایدار باشــد اما 
شرکت در بازار سرمایه، کمک کننده 

بود. همچنین ملاحظات سیاســی که 
در این صندوق ها وجود دارد همیشه 
بلای جان ایــن صندوق ها بوده و با 
تغییر دولت هــا و تغییر رویه ها و در 
ادامه تغییر مدیران صندوق ها و حتی 
تغییر مدیــران میانی، باعث گرفتاری 

این صندوق ها شده است.
پیشنهاد چیست؟

دلیری در پیشنهاد راهکار برای 
برون رفت صندوق هــا از وضعیت 
موجود عنــوان کرد: ضمــن بهبود 
مدیریت ها، ســاختار آنها باید تغییر 
کند و در راســتای ســرمایه گذاری 
 مولــد و درآمدهای پایــدار حرکت 

کنند.
وی ادامــه داد: افزایــش ســن 
بازنشســتگی جز ملزومات کمک به 
صندوق هــا بوده و می تــوان برآورد 
داشــت با افزایش فعالیت افراد به ۳۵ 
ســال و متناسب سازی حقوق طی ۵ 
سال اضافه شده ۵۰ درصد به حقوق 

افزوده می شود.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی در 
پایان تصریح کرد: اصلاح نظام بیمه ای 

صندوق ها موضوع دیگر است.

فرزین رییس کل بانک مرکزی: 

سکههایجدیدبانکمرکزیواردبازارمیشود

تحلیلگر مسائل اقتصادی و مدرس دانشگاه مطرح کرد:

پای»مدیریت«درورشکستگیصندوقهایبازنشستگی
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اقتصادی

گروه اقتصــادی -  این روزها 
خبــر افزایش قیمت بلیــت هواپیما 
نقل همه محافل شــده است بلیتی که 
برای خرید آن بســیاری از مسافران 
بایــد حداقل از دو هفتــه قبل به فکر 
خرید بلیت باشــند تا شــاید بتوانند 
بلیتی با نرخ مصــوب  پیدا کنند. این 
روزها که اوج پیک سفرها هم نیست 
اما با یک جســت وجوی ساده متوجه 
تغییر قیمت ها می شویم تغییری قیمتی 
که شــاید ناشی از ایرلاین ها نباشد و 
یک پــای اصلی آن به چارترکنندگان 
و آژانس های مســافرتی باز می گردد 
اما طبق قانون هم باید تمامی شــرکت 
هــای هواپیمایی بلیت های خود را با 
نرخ مصوب در انجمن شــرکت های 

هواپیمایی عرضه کنند.
براساس این گزارش  در ۴خرداد 
ماه امســال بود که سازمان هواپیمایی 
کشــور بعد از تایید ستاد تنظیم بازار 
اقدام بــه افزایش ۲۹ درصدی  قیمت 
بلیت هواپیما کرد و بخشــی از کمبود 
بلیت ها در بازار جبران شــد اما اخیرا 
با پیگیری های انجمن شــرکت های 
هواپیمایی و طبق برنامه پنجم و ششم  
شــرکت های هواپیمایــی می توانند 
اقــدام به آزاد ســازی نرخ بلیت های 
خود کنند که همیــن موضوع باعث 
ارائه رای دیــوان عدالت اداری مبنی 
بر ارائه مجوز برای ارائه آزاد ســازی 
قیمت بلیت شد.  این در حالی است که 
طبق اعلام ســازمان هواپیمایی کشور 
و طبق اعلام بــازرس کل وزارت راه 
وشهرسازی  تصمیم گیرنده اصلی در 
افزایش قیمت بلیت هواپیما شــورای 

عالی هوایی کشور است و ایرلاین ها 
نمی توانند طبق این رای اقدام به تغییر 

قیمت ها کنند.
در همین خصوص حسین مذنب 
بازرس وزارت راه و شهرسازی  گفت: 
هیچ مجوزی برای افزایش قیمت بلیت 
هواپیما صادر نشــده و مرجع قیمت 
گذاری تنها شــورای عالی هواپیمایی 
است. شرکت های هواپیمایی موظف 
بــه اعمال قیمت مصــوب خرداد ماه 
امسال هستند که در غیر این صورت با 
آن ها برخورد قانونی صورت خواهد 

گرفت.
براساس این گزارش طبق برنامه 
پنجم توســعه که به برنامه ششم هم 
تسری پیدا کرده ایرلاین ها می توانند 
از طریق آزاد سازی نرخ بلیت اقدام به 
فروش کنند که در همین رابطه یکی از 
مدیران فروش ایرلاین ها به باشــگاه 
خبرنــگاران گفت : طبــق قانون آزاد 
سازی نرخ بلیت حق ایرلاین ها است 
چراکه قیمت گذاری دســتوری برای 
بسیاری از شــرکت های هواپیمایی 
صرفه اقتصادی ندارد و حتی بسیاری 
از ایرلاین ها اعلام کرده اند که سوخت 
یارانه ای هم ارائه نشود اما آزاد سازی 
انجام شود تا از این طریق بتوان ناوگان 
جدید وارد بخش هوایی کشور شود.

او گفت: در حال حاضر با قیمت 
گذاری دستوری بسیاری از هزینه های 
بلیت به جیب چارترکنندگان و آژانس 
های مســافرتی می رود و در این بین 
اگر هزینه زیادی  از مســافران گرفته  
می شود به جیب ایرلاین ها نمی رود 
بلکه در این بخش تنها چارترکنندگان 
هستند که با تغییر قیمت بلیت لحظه ای 
اقدام به گران فروشی می کنند. در زمان 

آزاد سازی قیمت بلیت ها که در چند 
ســال پیش اجرایی شد ما شاهد ارزان 
شدن چندین برابری بلیت در بسیاری 
از مســیرها و زمان ها که مسافر کمتر 

بود بودیم 

وی افزود: میزان استفاده کننده از 
بخش هوایی کشور دو درصد جامعه 
هســتند که قیمت گذاری دستوری  و 
ارائه ســوخت یارانه ای در این بخش 

چندان  برای آنها صرفه ندارد.

براســاس این گزارش بررسی 
های میدانی هم حاکی از آن اســت که 
بخش عمــده ای از افزایش و فروش 
بلیت بالاتر از نرخ مصوب از ســوی 
سایت های جستجو گر و آژانس های 

مسافرتی است والبته در این بین برخی 
از ایرلاین ها هم اقدام به گران فروشی 
می کنند اما بــه گفته محمدی بخش 
رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری 
عمده ترین دلیل افزایش قیمت بلیت 
ناشی از سایت های جستجو گر است 
که در برخی از مواقع دوبرابر قیمت به 

مسافران عرضه می کند.
وی در ادامه گفت: فروش بلیت 
چارتری  ممنوع اســت و هیچ آژانس 
و یا ایرلاینی حق ندارد بلیت با قیمتی 
بالاتر از نرخ مصوب عرضه کند. بخش 
عمده ای از گران فروشی بلیت هواپیما 
ناشی از وب سرویس و اپلیکیشن ها 
اســت که رصد آنها را در دستور کار 

خود قرار داده ایم
براساس این گزارش مسافران هم 
از سایت های جستجو و اپلیکیشن ها 
دل خوشی ندارد به طوری که در همین 
رابطه حسنی یکی از مسافران در مسیر 
مشهد گفت: بلیت نرخ مصوب تهران 
_ مشــهد   یک میلیــون و ۴۰۰ هزار 
تومان بوده اســت اما با یک جستجو 
ی ســاده بلیتی کمتر از یک میلیون و 
۹۰۰ هزار تومان پیدا نمی کنید آن هم 

اگر پیدا کنید.
براســاس این گزارش با وجود 
آنکه رای دیــوان عدالت اداری مبنی 
بر آزاد سازی نرخ بلیت هواپیما صادر 
شده اما طبق اعلام سازمان هواپیمایی 
کشــور تصمیم گیرنده اصلی در نرخ 
گذاری شــورای عالی هوایی کشور و 
ستاد تنظیم بازار است که در این زمینه 
باید ببینم چه تصمیمی خواهد شد اما 
آنچه که معلوم اســت در حال حاضر 
هیــچ افزایش و یا تغییر قیمتی قانونی 
نیســت و چارترکنندگان و ایرلاین ها 

حق افزایش قیمت را ندارند.
اجــرای رای دیــوان برای 
آزادســازی نرخ بلیت هواپیما 

متوقف شد
در عین حال رییس کمیســیون 
عمران مجلس با بیان اینکه فعلا اجرای 
رای دیوان عدالت اداری برای افزایش 
قیمــت بلیت هواپیما متوقف شــده  
است، گفت: با دســتور برای توقف 
اجــرای رای، هیچ ایرلاینــی اجازه 

افزایش قیمت بلیت را ندارد.
از اتفاقات عجیب در بازار فروش 
بلیت اینکه ایرلاین ها مدعی هستند با 
رای دیــوان عدالــت اداری مجاز به 
اجرای آزادســازی نرخ بلیت هواپیما 
هستند و با استناد به همین رای دیوان 
در چند روز گذشته قیمت بلیت برخی 
از مسیرها تا ۵۰ درصد هم افزایش پیدا 
کرد و از سوی دیگر سازمان تعزیرات 
علیه شرکت های هواپیمایی که با رای 
دیوان قیمت بلیت را افزایش داده اند، 
اعــلام جــرم کــرده و وزارت راه و 
شهرســازی هم می گوید مبنا و ملاک 
بــرای قیمت گذاری بلیــت هواپیما 
همــان نرخ های مصوب در خردادماه 
سال جاری است. در این میان مسافر و 
مردم قربانی این چانه زنی ها  شدند و در 
شرایط نایابی بلیت هواپیما مجبور به 

پذیرش این افزایش قیمت ها هستند.
در این باره »محمدرضا رضایی 
کوچــی« رییس کمیســیون عمران 
مجلس از توقف اجرای دیوان عدالت 
اداری بــرای آزادســازی نرخ بلیت 
هواپیما خبر داد و گفت: در شــرایطی 
قرار داریم که اگر قیمت بلیت هواپیما 
بیشتر از این اعداد و ارقام شود، بلیت 
برای برخی از طبقات جامعه هم خارج 

از دسترس می شــود. در حال حاضر 
بلیت هواپیما محدود به درصد خاصی 
از جامعه شده  است و افزایش قیمت ها 
صنعت گردشگری را هم تحت تاثیر 

قرار می دهد.
وی ادامــه داد: صنعت هوایی به 
صنعت لوکســی تبدیل شده که تنها 
عده ای خاصی امکان استفاده از آن را 
دارند و با هرگونه افزایش قیمت برای 

بلیت هواپیما مخالف هستیم.
رییس کمیسیون عمران مجلس 
تاکیــد کرد: فعلا اجــرای رای دیوان 
عدالــت اداری بــرای افزایش قیمت 
بلیت هواپیما متوقف شده است، هیات 
عمومی دیوان از رییس دیوان دستور 
متوقــف کردن اجرای این رای را اخذ 
کرده اســت و با دستور توقف اجرای 
رای، هیــچ ایرلاینی اجــازه افزایش 

قیمت بلیت را ندارد.
رضایــی کوچی گفت: در همین 
شرایط بلیت هواپیما از سبد خانوار ۸۰ 
درصد خانوار ایرانی حذف شده است.
وی با بیان اینکه حتی با افزایش 
قیمت ها هــم متقاضیان دسترســی 
بــه بلیت هواپیما ندارنــد و با کمبود 
بلیت در بازار مواجه هســتیم، اظهار 
داشــت: هر چند که تعدادی هواپیما 
به ناوگان اضافه شــد امــا این تعداد 
پاسخگوی میزان نیاز و تقاضا نیست. 
هر چند تعدادی هواپیما وارد شــد اما 
از ســوی دیگر تعدادی هواپیما هم به 
جمع هواپیماهای زمینگیر پیوستند و 
در حالــی که تعداد هواپیماهای فعال 
به ۲۰۰ فروند هواپیما هم نمی رســد 
برای پاســخ به تقاصای موجود تعداد 
ناوگان فعال باید حداقل  به ۴۰۰ فروند 

هواپیما برسد.

دوباره بحث گرانی بلیت
 هواپیما ...

در حالی که ممنوعیت فروش بلیت چارتری در مسیر های داخلی وجود دارد، اما نقش پررنگ آن ها در افزایش 
قیمت بلیت هارا نباید نادیده گرفت.

سرویس سیاسی -رکــود بازار 
مســکن با وجود کاهش قیمت ادامه 
دارد و این رکود بر بخش ســاخت و 
ساز هم تأثیر گذاشته اما مداخله مثبت 
دولت می تواند رونق را به بخش تولید 

و ساخت و ساز برگرداند.
بهار طاهری کارشــناس حوزه 
مسکن در یادداشتی با تاکید بر اینکه 
دولــت می تواند در حوزه مســکن 
تأثیرات مثبتی داشته باشد و رونق را 

به این حوزه بازگرداند، گفت: کاهش 
قیمت مســکن می توانــد مقرون به 
صرفه بودن را برای خریدار متوســط 
افزایش دهد و به طور بالقوه تقاضا را 
تحریک کند و اگر افراد بیشتری قادر 
به خرید خانه باشند، این امر می تواند 
منجر به افزایش ســاخت و ساز برای 

پاسخگویی به تقاضا شود.
در ادامه این یادداشت آمده است 
هرچنــد برخی ســازنده ها معتقدند 

کاهش قیمت حاشــیه ســود را هم 
کاهش می دهد و همین باعث تعطیلی 
کارگاه ها و ســاخت و ساز شود زیرا 
که سرمایه گذار برای دریافت حداکثر 
ســود پا به این میدان گذاشــته و اگر 
این مهم دچار اختلال و کاهش شود 
احتمال خروج ســرمایه از این بازار 
وجود دارد.اما بیشتر کارشناسان نظر 
عکس این گفتــه را دارند و معتقدند 
اگر قیمت مســکن کاهــش یابد و 

همین کاهش بتواند به حدی باشد که 
تقاضا را تحریک کند باعث بازگشت 
ســرمایه با سرعت بیشتر و در نتیجه 

رونق ساخت وساز می شود.
تسویه سریع می تواند نقدینگی 
را در بــازار بهبود ببخشــد و امکان 
ســرمایه گذاری مجدد ســریع تر و 
افزایش فعالیت های ســاختمانی را 

فراهم کند.
هرچند افزایش شــدید قیمت 

مسکن طی سال های گذشته به حدی 
بوده که کاهش حدود ۵ درصدی طی 
چند ماه اخیر نتوانسته بازار را تحریک 
و شاهد رکود در این بخش هستیم و 
همین باعث شده بسیاری از سازنده ها 
کارگاه های خــود را به دلیل رکود و 

بازنگشتن سرمایه خود تعطیل کنند.
اینکه ســرمایه گذار به امید سود 
بیشــتر وارد میدان شده کاملًا روشن 
اســت اما کاهش قیمت به حدی که 

ســودی منطقی برای سازنده بماند و 
از طرفــی بازار را از رکود خارج کند 
تا پول هم به موقع به حساب سازنده 
برگــردد می تواند منجر به رونق بازار 
ساخت و ساز شود. اما کاهش حاشیه 
سود، کاهش اعتبار و کاهش اشتهای 
ســرمایه گذاری منجر به انقباض در 
فعالیت های ساخت وســاز شده در 
حالی که اگر سازنده بتواند با سرعت 
بیشــتر پروژه را تحویــل دهد و این 

کاهــش قیمت باعث رونــق بازار و 
بهبود روند تســویه معاملات شــود 
می تواند به سازنده هم انگیزه دهد اما 
ایجاد تعادل در کاهش قیمت ملک و 
تضمین جریان پایدار ساخت و ساز 
نیازمند مداخلات سیاسی استراتژیک 
و هدفمنــد همراه بــا همگامی بین 
اقدامــات دولت و بخش خصوصی 
اســت.اگر دولت در این بین با ارائه 
مشوق و تسهیلات در کنار سازنده ها 

قرار بگیرد می توان امیدوار بود که این 
کاهش قیمت هم سازنده ها را نگران 
نکنــد و با حمایت ها بتوانند پروژه ها 
را تحویــل دهند هم به قدرت خرید 
و بازگشــت سرمایه کمک کند. نکته 
کلیــدی با مداخله مثبت دولت حفظ 
تعادل ســالم اســت که در آن بخش 
ســاخت و ســاز حتی در مواجهه با 
نوســان قیمت همچنان به رشد خود 

ادامه می دهد.

تاثیرکاهشقیمتمسکنبرساختوساز،نیازمندمداخلهمثبتدولت

فعلا اجرای رای دیوان عدالت اداری برای افزایش قیمت بلیت هواپیما متوقف شده است، 
هیات عمومی دیوان از رییس دیوان دستور متوقف کردن اجرای این رای را اخذ کرده است 
و با دســتور توقف اجــرای رای، هیچ ایرلاینی اجــازه افزایش قیمت بلیــت را ندارد.
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